
 استمارة مستخلصات رسائل واطاريح الماجستير والدكتوراه في جامعة البصرة

 فراس ابراهيم حميد اسم الطالب:                             الكلية: التربية للعلوم الإنسانية        

 فرات عبد الحسن كاظم .دأ.م.اسم المشرف:                         القسم: التاريخ                     

 دكتوراهالشهادة:                                          المعاصرالتخصص: التأريخ 

 :عنوان الرسالة أو الأطروحة

  

 ملخص الرسالة أو الأطروحة 

 

 

 

 

 

 

 

College:  Education For Human Sciences                   Name of Student: Firas Ibrahim Hameed 

   

Dept: History                                      Name of Supervisor: Prof. Firat Abd al Hassan Kadhum   

Certificate:  Ph.D                                          Specialization : Modern History         

Title of Thesis: 

 

 

Abstract of Thesis 

 2003-1990العراق في وثائق هيأة الامم المتحدة 

 دولية منظمة واهم ابرز تعد التي المتحدة الامم هيأة وثائق على الضوء تسليط الى الدراسة تهدف 
 سبيل في وعملت المستقلة الثالث العالم دول لانتماء سمحت التي الثانية العالمية الحرب بعد تأسست
 تطور ثم الحدود ومشكلات والحروب الدولية النزاعات بحل تدخلت وقد ، الدوليين والامن السلم تحقيق
 الدولية المصالح تأثير تحت هذه المنظمة قعتوقد و  ، والاغاثة الانسان حقوق ليشمل عملها

 في متصلة وثائق  مجموعة الباحث بيد تووقع وحين لذلك ، الدبلوماسية والمناورات والمساومات
 على اثرت قرارات من تلاه وما الكويت الى العراق دخول من المنظمة هذه موقف حول واحداثها تواريخها
 المتحدة الامم وثائق خلال من الاحداث هذه دراسة الباحث ارتأى العراق، في الحاكم وانظام الشعب
 .العراقي الشعب على واثارها قراراتها لاسيما

IRAQ IN UNITED NATIONS PARLIAMEN DOCUMENTS         

1990-2003 

 

The study aims to shed light on the documents of the United Nations body, which is 

the most prominent and important international organization established after the 

Second World War, which allowed the belonging of the independent third world 

countries and worked towards achieving international peace and security, intervened 

in solving international disputes, wars and border problems, And relief. This 

organization was signed under the influence of international interests and diplomatic 

negotiations. Therefore, when the researcher signed a series of documents related to 

their dates and events regarding the position of this organization from the entry of 

Iraq into Kuwait and the subsequent decisions that affected the people and In Iraq, 

the researcher saw the study of these events through the documents of the United 

Nations, especially its decisions and effects on the Iraqi people. 


